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Největší nemocnice  
už nemá řídit stát
Vláda schválila návrh záko-
na o univerzitních nemocni-
cích. Ministerstvo zdravot-
nictví by už nemělo dnešní 
fakultní nemocnice v přímé 
působnosti. Osud normy je 
ale nejistý. Návrh má řadu 
kritiků a univerzity nechtějí 
převzít spoluodpovědnost 
za nemocnice s dluhy. str. 2

České džusy chystají 
tažení do Evropy
Český výrobce čerstvých 
džusů Fruitisimo posiluje 
byznys v cizině. V Maďarsku 
chce otevřít další poboč-
ky, letos rovněž vstoupí 
na německý trh a na Sloven-
sku plánuje nové akvizice. 
Do zahraničí se chystá i kon-
kurenční síť Ugo ze skupiny 
Kofola. str. 5

Objem on-line reklamy 
vzrostl o třetinu
Investice do internetové 
inzerce loni dosáhly téměř 
dvaceti miliard korun. 
Představuje to meziroční 
zvýšení o 31 procent. Růs-
tu napomáhá obliba no-
vých reklamních formátů 
a vznik dalších zpravodaj-
ských portálů. str. 7
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MARTIN SELNER:

Ten pocit, když vás dožene 
vaše povolání, a kolegyni 
místo k MDŽ popřejete 
k ADHD.

twitter.com/e15news

V rytmu pop-rocku 
Hudba je rozkoš 
z objevování, říkají 
protagonisté 
rakouského dua Tosca 
Richard Dorfmeister 
a Rupert Huber.

KULTURA

str. 13

EXKLUZIVNĚ NA

Nová tatrovka
V Kopřivnici slaví výročí 
limitovanou edicí 
nákladního vozu Tatra 
Phoenix Präsident.

Krutá daň
FINANČNÍ

ÚŘAD

DPH

Bezmála 2400 českých firem zaplatilo loni 
DPH z kupovaného zboží finančnímu úřadu 
namísto svému dodavateli. Udělaly tak proto, 
aby se vyhnuly hrozbě povinnosti platit daň za 
svého obchodního partnera, kterého finanční 
úřad vyhodnotil jako rizikového. BYZNYS / str. 6
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Volal Pelta
Šéf fotbalového svazu Pelta nemá na sta-
dionech nouzi o pestrou společnost. Jednou byl 
na tribuně spolu s nejbohatším Čechem Petrem 
Kellnerem, pak měl na hřišti dostaveníčko (spo-
lu s Ivánkem Horníkem) se známými Příbramá-
ky Jaroslavem Starkou a Vlastimilem Spěvá-
kem, nově sdílel lóži se samotným premiérem 
Sobotkou. Čechy krásné, Čechy mé… 

Když už byl zmíněn nejmovitější tuzemec. 
Miliardář se na Hradě setkal s prezidentem 
Milošem Zemanem. Nemá smysl se lacině po-
zastavovat nad tím, kdo přijal koho. K jednání 
byly mnohem závažnější věci. Hlavně cesty 
do Číny, Ruska a do USA. Nepochybně je třeba 
například vyřešit, jakým tryskáčem se poletí.

V Německu začal soud s Antonem Schlecke-
rem, majitelem kdysi největšího evropského 
drogistického řetězce, který zanechal stopu 
i v Česku. Na krku má obvinění z odklonu 
zhruba půl miliardy korun před věřiteli. Za část 
peněz si upravil bydlení jeho syn, něco dostala 
vnoučata. Pro české poměry je v tom ale důleži-
tá jiná věc. Že v té naší Schlamperei nejsme zas 
až tak úplně sami. 

A ještě jedna dobrá zpráva. V Česku je už 
350 minipivovarů a každým dnem se na mapě 
rozsvěcují další světélka. O pitelnosti jejich 
produktů se sice zpravodajství nezmiňuje, ale 
je třeba doufat. 

n Ministerstvo zdravot-
nictví by podle návrhu 
nemělo dnešní fakultní 
nemocnice v přímé pů-
sobnosti. Není ale vyře-
šené, co s jejich dluhy.

Adéla Čabanová

Vláda schválila návrh zákona 
o univerzitních nemocnicích, 
který narychlo připravil ministr 
zdravotnictví Miloslav Ludvík 
(ČSSD). Podle návrhu by se o cho-
du největších českých nemocnic 
už nerozhodovalo přímo na mini-
sterstvu zdravotnictví. Má se tím 
zlepšit řízení.

Pro Ludvíka je to velký úspěch. 
Zákon o univerzitních nemoc-
nicích měl za jednu ze svých 
priorit. „Další krok k tomu, aby 
páteřní síť nemocnic nikdo jen 
tak nezprivatizoval,“ komentoval 
schválení návrhu na Twitteru. 
K přeměně deseti fakultních 
nemocnic na novou právní formu 
univerzitní nemocnice by podle 
návrhu mělo dojít k 1. lednu 2018.

Není ale jisté, že se zákon 
skutečně schválí. Návrh má řadu 
kritiků. Mezi nimi i předsedu 
sněmovního zdravotního výboru 

Rostislava Vyzulu (ANO). „Řada 
fakultních nemocnic má dluhy 
a ty mohou být až ve výši stami- 
lionů. Není jasné, kdo je oddluží,“ 
uvedl Vyzula.

Univerzity se také zdráhají 
převzít spoluodpovědnost za ne-
mocnice s dluhy, i když jinak 
jim zákon v podstatě vyhovuje. 
„Univerzita nevyšle své zástupce 
do rady univerzitní nemoc-
nice, dokud nebudou nejprve 
oddluženy a vyřešeno jejich 
financování,“ uvedl dříve rektor 
Masarykovy univerzity v Brně 
Mikuláš Bek. 

Ministerstvo financí přitom 
oddlužení nemocnic odmítá. 
Nemocnice by si podle něj mohly 

půjčit ze státní pokladny. „S žád-
ným jednorázovým oddlužením 
nepočítáme,“ potvrdil deníku 
E15 expert ministerstva financí 
Adam Vojtěch. Ve vybraných 
případech je ministerstvo financí 
ochotné uvažovat o poskytnu-
tí provozního úvěru ze státní 
pokladny. „Nemocnice by ovšem 
musely peníze státu zase vrátit,“ 
vysvětlil Vojtěch.

Problémů je víc. Úřad pro 
ochranu hospodářské soutěže 
měl pochybnosti, jestli je převe-
dení nemocnic a jejich majetku 
v souladu s evropskými pravidly 
veřejné podpory. Do výměny po-
slanců navíc zbývá na schválení 
návrhu málo času.  NÁZORY str. 12

Největší nemocnice 
už nemá řídit stát

Protagonisté dne

Miloslav LUDVÍK

MINISTR ZDRAVOTNICTVÍ

Jan HUMMEL

VĚTŠINOVÝ MAJITEL FRUITISIMA

Michael HESELTINE

PORADCE BRITSKÉ VLÁDY

Vládou prošel návrh zákona 
o univerzitních nemocnicích, který 
byl jednou z jeho priorit, když 
zasedal do ministerského křesla.

str. 2

Výrobce čerstvých džusů letos v Ma-
ďarsku otevře další pobočky a vstou-
pí na německý trh. Na Slovensku 
chystá akvizice menší konkurence.

str. 5

Britská vláda jej propustila ze 
svých služeb poradce, protože 
ve Sněmovně lordů hlasoval proti 
názoru Theresy Mayové.

str. 11

Zápisník  
Daniela Nováka

 Složení nemocniční rady a její pravomoci

Co dělá rada UN

• navrhuje ministrovi 
zdravotnictví jmenování 
a odvolání ředitele UN 
(zapotřebí ¾ většina 
hlasů, tedy 6); mandát 
ředitele je pětiletý; všichni 
současní ředitelé FN 
se od 1. 1. 2018 stávají 
automaticky řediteli 
UN. O jejich nástupcích 
už bude rozhodovat 
výběrové řízení

• schvaluje koupi nebo 
prodej nemovitostí

• schvaluje prodej movitých 
věcí nad pět milionů korun

vybírá ministr zdravotnictví

vybírá ministr financí

vybírá univerzita

vybírají odbory

Rada univerzitní  
nemocnice má 7 členů

• Nemocnice Na Bulovce byla v minulosti oddlužovana. V roce 2014 dostala dotaci 
200 milionů korun. Od té doby se ale její hospodaření zlepšilo. Za rok 2015 měla 
zisk 31,6 milionu korun, za rok 2016 byla v plusu alespoň 2,4 milionu korun.

• Fakultní nemocnice u sv. Anny v Brně byla už před několika lety s celkovými 
závazky 1,3 miliardy korun nejzadluženější fakultní nemocnicí. V letech 2014 
a 2015 jí ministerstvo dalo 900 milionů korun. V roce 2015 pak byla stále jednou 
ze dvou přímo řízených nemocnic, které ukončily hospodaření v minusu, a to 
96 milionů korun. V roce 2016 měla ztrátu 231 milionů korun.

• Fakultní nemocnice Královské Vinohrady vykázala v roce 2015 ztrátu 117,6 milio-
nu korun. Loni skončilo hospodaření nemocnice ztátou 55,2 milionu korun.

Zadlužené 
fakultní nemocnice



n Větší množství 
volných míst v nabíd-
ce zaměstnavatelů je 
dáno odstartováním 
sezonních prací.

Nezaměstnanost v Česku 
v únoru klesla na 5,1 procen-
ta z lednových 5,3 procenta. 
Bez práce bylo 380 200 lidí, 
což je nejméně od úno-
ra 2008. Přibylo také volných 
míst, zaměstnavatelé jich 

nabízeli 143 098. Údaje zve-
řejnil Úřad práce ČR. Podle 
něj k poklesu nezaměstna-
nosti přispívá jak růst české 
ekonomiky, tak příchod 
příznivého počasí.

Nejnižší podíl nezaměst-
naných má nadále Praha, 
a to 3,3 procenta. Naopak 
nejhůře na tom je Ústecký 
kraj, kde nezaměstna-
nost dosáhla 7,8 procenta. 
Z okresů mají nejnižší 
nezaměstnanost Praha-vý-

chod a Rychnov nad Kněž-
nou, shodně 1,8 procenta. 
Nejvyšší míra nezaměstna-
nosti pak je na Karvinsku 
(10,2 procenta) a na Mos-
tecku (9,9 procenta). Podíl 
nezaměstnaných stejný 
nebo vyšší než republikový 
průměr má 36 regionů.

Na jedno volné pracovní 
místo nyní v ČR připadá 
2,7 uchazeče. Z toho nejvíce 
v okresech Karviná (15,1), 
Jeseník (13,6) a Ústí nad 
Labem (9,7). „Z celkového 
počtu volných pracovních 
míst nabízeli zaměstna-
vatelé 10 440 pozic na do-
hodu o provedení práce, 
4455 na dohodu o pracovní 
činnosti,“ uvedla generální 
ředitelka úřadu práce Kateři-
na Sadílková.

Zaměstnavatelé měli 
v únoru největší zájem na-
příklad o pomocné pracovní-
ky ve výrobě, dělníky v oblas-
ti výstavby budov či o řidiče 
nákladních automobilů, 
tahačů a speciálních vozidel. 
Tradičně velká poptávka je 
po technických profesích 
napříč všemi obory. /čtk/

Lidí bez práce je opět méně
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Novela telekomunikačního 
zákona, která podle pre-
miéra Bohuslava Sobotky 
(ČSSD) vytvoří tlak na po-
kles cen mobilních dat, míří 
do sněmovny. Na včerejším 
jednání ji podpořila vláda. 
Předpis podle předkladate-
lů víc chrání spotřebitele, 
zvyšuje pravomoci Českého 
telekomunikačního úřadu 
(ČTÚ) a zajistí přechod 
na digitální televizní vysílání 
DVB-T2. Operátoři ale tvrdí, 
že novela ceny pro zákazní-
ky nesníží, protože zvýšení 
pokut firmám bude působit 
opačně.

Novelizovaný zákona zkra-
cuje čas na změnu operátora 
ze 42 na deset dní a zvyšuje 
pokuty udělované operáto-
rům z nynějších 20 milionů 
korun až na deset procent 
z obratu firmy. Novinkou 
také je, že smlouvy s operá-
tory budou muset obsahovat 
možný maximální rozsah 

jejich jednostranné úpravy 
a také povinnost operátora 
informovat spotřebitele 
o možnosti od smlouvy při 
změně podmínek bez sankcí 
odstoupit. Dosud se tak dělo 
jen při zhoršení podmínek 
smlouvy.

„Paragraf, který drama-
ticky zvyšuje pokuty, nemá 
oporu nikde v okolních 
zemích EU. Nesmyslné 
zvyšování sankcí jde proti 
logice snižování cen,“ uvedl 
výkonný ředitel Asociace 
provozovatelů mobilních sítí 
Jiří Grund.

Politické strany se minulý 
týden dohodly na tom, že 
projednání návrhu ve sně-
movně zkrátí tak, aby změna 
mohla projít legislativním 
procesem před koncem vo-
lebního období. Schůzku zá-
stupců stran sezval Sobotka, 
který je od března pověřen 
vedením ministerstva prů-
myslu a obchodu. /čtk/

Vláda odsouhlasila  
bič na operátory Zákon o sociálním 

bydlení jde do sněmovny
Vláda s ročním zpožděním 
proti svému původnímu 
záměru schválila návrh 
zákona, který by měl zajis-
tit sociální byty a pomoc 
potřebným. Předloha 
nyní putuje do sněmovny. 
Její podobu však kritizují 
nejen opoziční strany, ale 
výhrady k ní mají i koa-
liční politici, a to hlavně 
z hnutí ANO. 

Agent prý Chovancův 
dům nefotil 
Ředitel Vojenského 
zpravodajství Jan Beroun 
popřel, že by agent jeho 
rozvědky fotografoval 
dům užívaný ministrem 
vnitra Milanem Chovan-
cem (ČSSD). Beroun pro 
Českou televizi uvedl, 
že agent plnil své úkoly. 
Beroun je připraven to 
doložit sněmovní komisi 
pro kontrolu Vojenského 
zpravodajství. /čtk/

Krátce

Nezaměstnanost v regionech (únor 2017)

  do 4,9 %      5,0 – 6,9 %      7,0 – 8,9 %

podíl nezaměstnaných osob  
ve věku 15–64 let  
v procentech

Pramen Úřad práce

KARLOVARSKÝ

5,3

ÚSTECKÝ

7,8

LIBERECKÝ

5,2

STŘEDOČESKÝ

4,3

PARDUBICKÝ

4,0
OLOMOUCKÝ

6,0
VYSOČINA

5,1

JIHOMORAVSKÝ

6,1

ZLÍNSKÝ

4,9

MORAVSKOSLEZSKÝ

7,3

PRAHA

3,3

KRÁLOVÉHRADECKÝ

3,7

PLZEŇSKÝ

3,5

JIHOČESKÝ

4,4

PRŮMĚR ČESKO

5,1
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n Přestavba památko-
vě chráněné budovy 
přišla na necelých 
49 milionů korun.

Nové prostory pro studenty 
všech tří fakult má Akade-
mie múzických umění. Jsou 
v historickém domě U Bílého 
jelena v ulici Tržiště přímo 
naproti americkému vel-
vyslanectví. Škola chce jít 
proti trendu stavět kampu-
sy za městem, chce vracet 
studenty do centra města. „Je 

to pro nás důležitý bod, který 
chceme i nadále akcentovat,“ 
řekl prorektor školy Filip Su-
chomel. V původně barokním 
domě, který se rekonstrukcí 
pro potřeby školy rozšířil, 
budou ateliéry, učebny, dílny, 
laboratoře jazykové i filmové.

V historických sklepeních 
pod domem mají nově své cvi-
čebny katedra jazzové skladby 
a katedra bicích nástrojů 
HAMU a v podkroví s dřevěný-
mi trámy sídlí katedra scéno-
grafie DAMU. Rektor AMU Jan 
Hančil připomněl, že dům se 
podařilo získat díky iniciativě 

bývalého rektora Iva Mathého 
a nabízí 2300 metrů čtvereč-
ních užitné plochy. Kromě 
učeben má i nově zastřešené 
atrium, které může sloužit 
školním uměleckým produk-
cím i jako místo setkávání.

V místě s přísnou památ-
kovou ochranou dostal dům 
venkovní prosklený výtah 
a moderní technologie. 
„Náklady byly 48,6 milionu 
korun, z toho 42 milionů byly 
dotace od ministerstva škol-
ství, 6,5 milionu z vlastních 
zdrojů školy,“ uvedl kvestor 
AMU Ladislav Paluska.

Při rekonstrukci byly 
zachovány původní trans-
portní vikýř do dvora 
nebo ornamentální kovové 
zábradlí. Opravou prošly 
konstrukce krovů, vyměněna 

byla střešní krytina, repaso-
vána schodiště, renovovány 
hodnotné historické podla-
hy, zrestaurována dřevěná 
pavlač procházející druhým 
patrem. /čtk/

AMU opravila historický 
dům na Malé Straně 

AKADEMIE V NOVÉM. Dům U Bílého jelena v ulici Tržiště na 
Malé Straně prošel citlivou rekonstrukcí pro účely akademie.
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AUTOSALON ŽENEVA
2017NEJLEPŠÍ JÍZDA NA WEBU

PRÁVĚ NA AUTO.CZ

°VIDEOVIDEOVIDEO

267610/22 inzerce

METROPOLE MÁ DALŠÍ minipivovar. Byl zprovozněn v kotvišti u Štefánikova mostu přímo na palubě 
lodi, která se jmenuje jednoduše Pivovar. V hlavním městě byl před nedávnem do oficiálního provozu 
spuštěn i minipivovar U supa v Celetné ulici. V dubnu bude otevřena pobočka pivovaru Hostivar.

PIVOVAR NA LODI
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Opravované tramvaje se 
vrátí do provozu 
Pražský dopravní podnik 
vrátí do roku 2019 do pro-
vozu 57 tramvají Škoda 14T 
známých jako Porsche. 
Vozy musel podnik odstavit 
kvůli poruše podvozků. 
Podnik kromě opravy 
podvozků upravuje interiér 
vozů. Tramvaje měly pro-
blémy s podvozky a v srpnu 
2014 DPP rozhodl, že kvůli 
technickým závadám od-
staví všechny z provozu.

Město loni navštívil 
téměř milion Asijců
Do Prahy loni přijel téměř 
milion turistů z Asie, což 
bylo meziročně o 126 tisíc 

návštěvníků více. Téměř 
polovina přicestovala z Již-
ní Koreje a Číny, naopak 
Japonců bylo méně. Celkem 
se loni v Praze ubytovalo 
7,07 milionu turistů, z toho 
85 procent bylo ze zahra-
ničí.

V Praze 13 budou 
parkovací kotouče 
Třináctá městská část 
zavede kvůli parkovacím 
zónám v okolních měst-
ských částech parkování 
na omezenou dobu. Řidiči 
budou muset mít parkovací 
kotouče. Zkušebně bude 
parkování omezeno ve čty-
řech ulicích u stanic metra 
Stodůlky, Lužiny a Nové 
Butovice. /čtk/

Krátce



Tržby Fruitisima se letos 
poprvé přehoupnou přes 
čtvrt miliardy korun. Posiluje 
také konkurenční Ugo, které 
jen loni vyrostlo v tržbách 
meziročně o třetinu na více 
než 400 milionů korun. Obě 
firmy také zvyšují počet 
poboček. Fruitisimo provozuje 
přes šedesát prodejen 
a letos přidá třicet. Ugo má 
na českém a slovenském trhu 
74 prodejních míst a šestnáct 
chce otevřít letos. „Ugo 
spustí franšízovou spolupráci 
také v rámci konceptu Ugo 
salaterie. Dosud téměř 
všechny salaterie provozovala 
centrála,“ uvedla mluvčí Kofoly 
Jaroslava Musilová.   

Štávy z ovoce  
a zeleniny vynášejí
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n Dva lídři tuzemské-
ho trhu s čerstvými 
džusy Fruitisimo 
a Ugo startují mezi-
národní expanzi. Obě 
sítě se v součtu tržeb 
dostaly hodně přes 
půl miliardy korun. 

Daniel Novák

Český výrobce čerstvých 
džusů, zmrzlin a dortů 
Fruitisimo posiluje byznys 
v cizině. V Maďarsku plánuje 
otevírání dalších pobo-
ček, letos rovněž vstoupí 
na německý trh a na Sloven-
sku chystá akvizice menší 
konkurence. Do zahraničí se 
vydá také konkurenční síť 
Ugo ze skupiny Kofola. 

„Před několika dny jsme 
v Budapešti otevřeli třetí 
pobočku a v expanzi budeme 
pokračovat,“ sdělil většino-
vý majitel Fruitisima Jan 
Hummel.

Češi začínají v Maďarsku 
v obchodních centrech. Plá-
nují rovněž otevírání stánků 
přímo na ulicích. Ve hře jsou 
stejně jako v Česku bary 
na čerpacích stanicích Shell. 

Firmě na maďarském trhu 
pomohly mimo jiné změny 
v regulaci obchodu. Snížila 
se daň z přidané hodnoty 
a prodejny mohou mít nově 
otevřeno také v neděli. 

Fruitisimo bude patr-
ně ještě letos expandovat 
do Německa. Pilotní bar 
bude v Drážďanech nebo 

v Mnichově. V závislosti 
na úspěchu první prodejny 
naplánuje firma u západních 
sousedů další postup.

Velké plány má v zahra-
ničí Kofola se svou sítí Ugo. 
„Zanalyzovali jsme všechny 
země v rámci Evropy,“ uved-
la mluvčí skupiny Jaroslava 
Musilová. Detaily včetně 

konkrétních lokalit zatím 
Kofola tají kvůli probíhají-
cím jednáním. 

Ugo i Fruitisimo se kromě 
Česka potkávají také na slo-
venském trhu. Fruitisimo 
tam v současnosti jedná 
o formě spolupráce s deseti 
menšími provozovateli ovoc-
ných barů v nákupních cent-

České džusy chystají 
tažení do Evropy

  
www.ppas.cz                       800 134 134

cestování – sport – kultura – 
wellness – volný čas

VŽDY NĚCO NAVÍC
více výhod
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Zdarma Zákaznická
karta nabitá slevami

264737/74 inzerce

rech. Ve hře je jejich převzetí 
a také franšízový model.  

Ugo patří prostřednic-
tvím Kofoly do impéria 
českého miliardáře Jannise 
Samarase. Fruitisimo má 
od letoška poprvé většino-
vého majitele v podobě Jana 
Hummela. Společnost totiž 
dosud ovládal s jejím dalším 
zakladatelem Tomášem 
Lichtenbergem. Společně 
měli ještě dárkovou balicí 
službu Giftisimo. 

Podíly si letos směnili. 
Zatímco Hummel si nechal 
Fruitisimo, Lichtenberg se 
bude věnovat už jen Giftisi-
mu. Minoritní podíly mají 
ve Fruitisimu ještě privátní 
investoři.  

Automobilka Škoda hodlá 
na autosalonu v Šanghaji, 
který se koná koncem dubna, 
představit koncept zcela 
nového elektrického vozu 
o velikosti modelu Kodiaq. 
Uvedl to server Novinky.cz 
s tím, že čtyřmístné SUV 
kupé se dvěma elektromo-
tory bude mít poháněná 
všechna čtyři kola a dojezd 
500 kilometrů. Se sériovou 
výrobou elektromobilů firma 
počítá po roce 2020.

Škoda očekává, že letos 
překoná loňský prodejní 
rekord 1,13 milionu vozů. Po-
může jí k tomu modernizace 
prodejní sítě i nové a moder-
nizované modely, kterých 

bude letos jedenáct, uvedl 
na ženevském autosalonu 
člen představenstva Škody 
pro prodej a marketing Wer-
ner Eichhorn.

Automobilka uvažuje 
o vstupu na tři nové trhy 
– do Íránu, Jižní Koreje 
a Singapuru. Podle Eichhor-
na to ale může trvat déle než 
do konce roku, jak vypadal 
původní záměr. 

Do loňského roku prošlo 
modernizací designu 2500 
z celkem 3500 dealerství 
Škody. V Česku má nový 
vzhled všech 190. Podle Eich- 
horna se změna týká také 
nového chování personálu.  
/čtk/  Více E15.cz

Škoda v Šanghaji 
ukáže elektromobil 

SLOVENSKÉ NÁKUPY. České Fruitisimo jedná na Slovensku o akvizici či jiném modelu partnerství 
s menší konkurencí.
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stává se ručitelem daňového 
závazku firmy A, pokud „měla 

nebo mohla vědět“ o jejím 
rizikovém daňovém chování

 Zajištění firmy proti riziku dvojí daňové povinnosti

Firma

B

finanční 
úřad

cena  
kontraktu

Firma

A

zaplacením 
DPH finančnímu 

úřadu přestává být 
ručitelem daňového 

závazku  
firmy A*

*převod DPH na finanční 
úřad je podmíněn 

předchozí dohodou 
firem A a B na takovém 

postupu 

Pramen zákon o DPH

vznikne-li 
firmě B daňová 

povinnost, finační 
úřad ji započte 

proti DPH

1

3

2
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n Firmám hrozí dvojí 
platby daně z přida-
né hodnoty – jednou 
státu, podruhé doda-
vateli.

Jaroslav Bukovský

Bezmála 2400 firem 
zaplatilo loni DPH z kupo-
vaného zboží finančnímu 
úřadu namísto dodavateli. 
A to proto, aby se vyhnuly 
hrozbě povinnosti platit 
daň za svého obchodního 
partnera, kterého finanční 
úřad z rozličných důvodů 
vyhodnotil jako rizikové-
ho. Podle podnikatelů tak 
na byznys dopadá břímě 
odpovědnosti státu za výběr 
daně. Ministerstvo financí 
přitom ve své politice polevit 
nehodlá, od dubna naopak 
škálu ručení ještě rozšíří. 

„V zákonem stanovených 
případech ručí odběratel 
za DPH nezaplacenou doda-
vatelem. Podnikatel se může 
bránit tím, že daň odvede 
přímo na účet finančního 
úřadu. Pokud však podnika-
tel takovouto situaci nemá 
se svým obchodním partne-
rem ošetřenou ve smlouvě, 

může se stát, že DPH zaplatí 
dvakrát, jednou dodavateli 
a jednou přímo finančnímu 
úřadu,“ upozorňuje analytič-
ka poradenské společnosti 
Deloitte Jiřina Procházková. 
Ručení za DPH dodavatele 
už má oběti. Návrh na insol-

venci podala sama na sebe 
začátkem března firma Vít-
kovice Revmont z impéria 
Vítkovice Machinery Group 
podnikatele Jana Světlíka. 
Důvodem byl účet na 38 mi- 
lionů korun, který firmě 
nařídil zaplatit za dodava-

tele Finanční úřad Morav-
skoslezského kraje. Částka 
přitom odpovídá více než 
pětině tržeb společnosti 
za celý loňský rok. 

„Finanční úřady tvrdě 
uplatňují ručení za DPH. 
Týká se to i jednoho z našich 
dodavatelů, za něhož daň 
platíme,“ uvádí ekono-
mická šéfka textilky Juta 
Marie Čermáková. Podle 
dat Finanční správy platilo 
DPH ke konci loňského roku 
za obchodní partnery 2387 
firem. „Jedná se o náhradu 
neschopnosti státu potrestat 
viníky a přenést vinu na po-
ctivé společnosti. V tomto 
směru se snažíme bránit 
všemi způsoby včetně ome-
zení sítě dodavatelů, kteří 
se jeví jako nebezpeční,“ 
dodává šéf potravinářského 
gigantu Bigfood Bohumil 
Volf. 

Novela zákona o DPH, 
která je součástí daňového 
balíčku projednávaného Se-
nátem, dál přitvrzuje legisla-
tivu. „Jde o rozšíření ručení 
v případě úhrady za zboží 
nebo služby hrazené virtuál- 
ní měnou,“ uvádí mluvčí 
ministerstva financí Jakub 
Vyntrlík. Novela má být 
účinná od prvního dubna.

Stále více podnikatelů  
platí DPH za jiné

n Povinnost splatit 
cizí závazek z DPH se 
může zjevit zcela ne-
čekaně. „Firmy už aby 
zkoumaly i velikost 
bot svých obchodních 
partnerů,“ říká daňový 
poradce Rödl & Part- 
ner Milan Mareš.  

 Je obvyklé, že finanční 
úřad donutí podnik zapla-
tit DPH za firmy z jeho do-
davatelsko-odběratelského 
řetězce?   
Vyskytne-li se někde v ře-
tězci z hlediska finančního 
úřadu problémová firma, 

snaží se úředníci 
převést odpo-
vědnost na jeden 
z jeho článků. 
Pro finanční 
úřad je jedno-
dušší vybrat 
peníze tam, kde 
jsou, to znamená 
u zdroje. Tento 
trend je zřejmý 
a počet podobných případů 
roste.

 Můžete přiblížit, jak 
silně?
Silně roste zejména od loň-
ského léta. Zatímco před 
rokem jsme řešili jeden 
takový případ, v současnosti 
jich máme na stole deset. 

 Jak se této hroz-
bě bránit?
Firma se může 
vyvázat z povinnosti 
ručit tak, že odvede 
daň místo dodavate-
li přímo finančnímu 
úřadu. Takový po-
stup by ale musela 
mít od počátku 
předem s dodavate-

lem smluvně ošetřen, zaplatit 
zčistajasna dodavateli bez 
DPH je samozřejmě problém. 
Anebo druhý způsob, a to 
klást větší důraz na výběr 
obchodního partnera.

 Nakolik firmy zatěžu-
je tato praxe finančních 
úřadů?

Prakticky jde o přenášení 
odpovědnosti za výběr daně 
na podnikatele. Firma aby 
propříště s mírnou nadsáz-
kou zkoumala i velikost bot 
svých obchodních partnerů. 
Musí také počítat se zvýše-
ním svých administrativ-
ních nákladů. Smutné je to, 
že firma, která má problémy 
s finančním úřadem, navíc 
vůbec nemusí být delik-
ventem nebo z daňových 
trestných činů podezřelou 
osobou. Postup finančního 
úřadu ale firmě nepomů-
že, naopak vede zpravidla 
ke změně dodavatele nebo 
odběratele, a tím také ne-
zřídka přímo k likvidaci 
firmy. /buk/

Mareš: Úřad přenáší odpovědnost na firmy

Policie v kauze TSK 
prohledává devět firem
V rámci vyšetřování ve-
řejných zakázek pražské 
Technické správy komu-
nikací prohledává policie 
vedle TSK i kanceláře de-
víti firem sídlících v Praze, 
Brně, Kladně a Čelákovi-
cích. Uvedla to stanice Ra-
diožurnál. Policie v úterý 
obvinila jednu firmu a tři 
fyzické osoby.

Pattonův most projde 
dvouletou opravou
Ředitelství silnic a dálnic 
zahájilo rekonstrukci 
mostu Generála Pattona. 

Po nejdůležitějším a nej-
delším mostu v Plzni jezdí 
denně přes padesát tisíc 
aut. Dvouletá rekonstruk-
ce vyjde na 167 milionů 
korun. Ředitelství silnic 
a dálnic  je investorem, 
stavbu zajistí firmy Colas 
CZ a Colas Rail.

E-shop MT-nábytek 
utržil přes miliardu
Internetový prodejce 
nábytku MT-nábytek loni 
zvýšil tržby o třetinu 
na více než jednu miliardu 
korun a od svého založení 
v roce 2011 se stal jedním 
z největších on-line pro-
dejců nábytku v Česku. 
Zhruba tři čtvrtiny tržeb 
zajišťuje dominantní čes-
ký trh, firma však působí 
i na Slovensku a od loň-
ska také v Maďarsku. 
 Více E15.cz

Kaufland vydělal 
více než dvě miliardy
Obchodní řetězec Kauf-
land zvýšil v Česku ve fi-
nančním roce 2015/2016 
tržby o pět procent na  
58,3 miliardy korun. Zisk 
před zdaněním klesl o dvě 
procenta na 2,09 miliar- 
dy korun. V minulém 
účetním období otevřel 
Kaufland čtyři nové hyper-
markety. /čtk/

Krátce
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Jan Šindelář

Liberalizace dotované 
železnice se zadrhla. Podle 
plánů ministerstva dopravy 
se otevírání rychlíkových 
tratí konkurenci odsouvá 
zhruba o dva roky. To se týká 
především tratí Pardubi-
ce–Liberec–Ústí nad Labem 
a Ostrava–Opava–Kr-
nov–Olomouc, kde 
by měli vítězové 
chystaných 
tendrů vyjet 
až koncem 
roku 2020. 
Původní har-
monogram 
přitom počítal 
s prosincem 
2018. 

Odklad nastal 
už několikrát. Vyplývá 
to z materiálu, který včera 
nesl ministr dopravy Dan 
Ťok na vládu. Kabinet jej ale 
odložil na neurčito s tím, že 
se jím musí nejdříve zabývat 
koaliční rada. Dokument 
přitom doznal dalších 
změn. Ministerstvo z plánů 
na vpuštění konkurence 
pro nejbližší léta vyškrt-
lo elektrifikované tratě 
z Prahy přes Ústí nad Labem 
do Děčína a z Prahy přes 

Ústí nad Labem a Chomutov 
do Chebu. 

„S ohledem na konzultace, 
při kterých byl vzat v úvahu 
i názor společnosti České 
dráhy vlastněné Českou 
republikou, se navrhuje 
zaměnit tento provozní sou-
bor za jiný,“ píší ministerští 
úředníci. Místo toho dají 

do soutěží rychlíky Pra-
ha–Hradec Králové, 

Kolín–Ústí nad 
Labem a Pra-

ha–Havlíčkův 
Brod–Brno. 
Vítěz by měl 
vyjet v prosin-
ci 2021. České 

dráhy tak poté, 
co ministerstvo 

po jejich pro-
testech ustoupilo 

od takzvané státní půjčov-
ny vlaků, mohou slavit další 
vítězství. Nynější smlouva 
s ministerstvem vyprší 
v roce 2019 a vše směřuje 
k jejímu prodloužení formou 
přímého zadání. To kritizuje 
konkurence. „S krátícím se 
časem reálně hrozí zafixová-
ní monopolu ČD v dotované 
dálkové dopravě i po roce 
2019,“ uvedly ve společném 
prohlášení firmy RegioJet, 
Arriva a Leo Express.  
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n Investice do inter-
netové inzerce loni 
dosáhly téměř dvaceti 
miliard korun. Před-
stavuje to meziroční 
růst o 31 procent. 

Jan Vávra

Trendu stoupajících investic 
do propagace na internetu 
napomáhá obliba nových 
reklamních formátů a vznik 
dalších zpravodajských por-
tálů. Největší část z loňských 
téměř dvaceti miliard korun 
výdajů připadla na celoploš-
nou reklamu – bylo to  
14,2 miliardy korun v cení-
kových sazbách. Vyplývá 
to ze zprávy Sdružení pro 
internetový rozvoj založe-
né na průzkumu agentury 
Median. Hlavním důvodem, 
který přispěl k meziročnímu 
nárůstu investic do inzerce, 
je podle SPIR stále častější 
využívání propagace pro-
střednictvím vyhledávačů či 
sociálních sítí. 

Sdružení navíc letos 
poprvé uvádí přesnější 
údaje o výkonu videoinzer-
ce a mobilní reklamy, tedy 
formátů, jejichž význam má 

Objem on-line reklamy 
vzrostl téměř o třetinu

Otevírání  
rychlíkových tratí  

se podle plánů rezortu 
dopravy odkládá  

zhruba o

dva
roky.
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v nejbližších letech nadále 
vzrůstat. Za celoplošnou vi-
deoreklamu loni zadavatelé 
utratili 2,75 miliardy korun, 
za mobilní pak o miliardu 
méně.

Účastníci výzkumu před-
pokládají, že celkový objem 
on-line reklamy nadále 
poroste dvouciferným tem-
pem. V letošním roce má být 
objem vložených prostřed-
ků vyšší o čtrnáct procent 
a dosáhnout 22,4 miliardy 
korun. 

Trhu s on-line reklamou 
dále napomáhá skutečnost, 
že v loňském roce zača-
la fungovat řada nových 
zpravodajských portálů – 
například Seznam Zprávy, 
Forum24 nebo Info.cz. „Zvět-

šil se prémiový reklamní 
prostor, který bývá obvykle 
vyprodaný. Přesné údaje 
o výkonu konkrétních pro-
jektů ale z výzkumu nelze 
kvantifikovat ani odhad-
nout, jsou to agregovaná 
data,“ upřesnil analytik 
Sdružení pro internetový 
rozvoj Petr Kolář. 

Česká republika patří 
mezi země, kde je internet 
druhým nejvýznamnějším 
reklamním nosičem. V cel-
kových reklamních výdajích 
připadá na on-line reklamu 
více než pětinový podíl, kon-
krétně 21 procent. Na rozdíl 
od ostatních reklamních 
nosičů navíc v Česku výdaje 
na on-line inzerci rostly také 
v době ekonomické krize. 

Výdaje na internetovou inzerci* (v miliardách korun)

*do roku 2015 mix ceníkových a reálných cen, dál ceníkové ceny    **odhad Pramen SPIR, Median, ppm factum
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n Vývoz z Číny mezi-
ročně poklesl, zvedly 
se však dovozy, a hned 
o 38,1 procenta. Jako by 
exportní velikán vysí-
lal signál, že jej začíná 
zajímat i spotřeba. 

Arsen Lazarevič

Čínská ekonomika patří 
mezi nejvýznamnější světo-
vé vývozce, země také dlou-
hodobě vytvářela obchodní 
přebytek. Tento trend ale 
narušily únorové výsledky. 
Čína totiž poprvé od února 
2014 vytvořila obchodní 
deficit, předpovědi analytiků 
se přitom výrazně lišily.  

Zatímco analytici oslovení 
agenturou Reuters očekávali 
přebytek, a to 25 miliard 
dolarů, skutečnost si s těmito 
odhady zahrála zlomyslnou 
partii. Vývoz se oproti minu-
lému roku snížil o 1,3 pro- 
centa a dovozy vzrostly o 38,1 
procenta. Celkový únorový 

deficit tak dosáhl 9,15 mili-
ardy dolarů. Čínská měna 
renminbi na volném trhu 
na údaje reagovala oslabe-
ním o 0,2 procenta k dola-
ru. „Deficit byl způsoben 
značným nárůstem dovozu, 
na nějž měly vliv nejen draž-
ší suroviny, ale i čínský Nový 
rok,“ uvedl Tomáš Vlk ze spo-
lečnosti Patria Finance. Čína 
totiž v tomto roce započala 
Nový rok o 11 dní dříve oproti 
minulému roku, tedy 8. úno-
ra, a ve většině obchodů tak 
nebylo během svátků možné 
objednávat zboží. Ještě 
v lednu se čínskému obchodu 
dařilo a vytvořil přebytek 
51,35 miliardy dolarů.  

Čína podle ekonomů pro-
chází transformací, během 
níž se ze silně exportní 
velmoci stává i velmoc spo-
třebitelská. „Přechod Číny 
od modelu taženého hlavně 
vývozem k modelu založené-
mu více na domácí poptávce 
je manévr, který můžeme po-
zorovat už několik let,“ uvedl 
Michal Skořepa, analytik 
České spořitelny, s poukazem 
na to, že čínské mzdy v porov-
nání s ostatními státy dlouho-
době prudce rostou. „Někdejší 
konkurenceschopnost čín-
ských výrobců na mezinárod-
ním trhu slábne, zesiluje však 
koupěschopnost domácnos-
tí,“ dodává.   Více E15.cz

Čína zaskočila experty 
obchodním deficitem

Coface odhaduje světový růst o 2,7 procenta

Společnost Coface, která se globálně zabývá pojištěním 
firemních pohledávek, předpokládá letos celosvětový hos-
podářský růst 2,7 procenta. V roce 2016 to bylo 2,6 procen-
ta. Na růstu se letos budou podílet především rozvíjející 
se ekonomiky, které vzrostou o 4,7 procenta. Pozitivně se 
projeví hlavně zotavení ekonomik Brazílie a Ruska, které 
budou kompenzovat zpomalení čínského růstu.

Airbus chce v superjumbu A380 zvýšit počet míst 
Evropský výrobce letadel Airbus chce zvýšit počet míst 
pro cestující ve svém superjumbu A380, aby zvýšením 
rentability podpořil jeho prodej. Jednou z uvažovaných 
možností je zmenšení schodiště mezi dolní a horní 
palubou. 

 
Němci hledají, kam dát na milion let jaderný odpad 

Německo chce do roku 2031 najít lokalitu, kde na milion let 
uskladní vysoce radioaktivní jaderný odpad. Žádné místo 
ve spolkové republice přitom není předem vyloučeno. 
Vyplývá to z plánu, který v Berlíně představili zástupci 
vládní unie CDU/CSU a SPD i opozičních Zelených. 

Adidas měl loni rekordní zisk i tržby
Německý výrobce sportovního oblečení a obuvi Adidas 
loni vykázal rekordní zisk a tržby. Očištěný čistý zisk se 
zvýšil o 41 procent na 1,019 miliardy eur a tržby o 14 pro-
cent na 19,3 miliardy eur. Další růst čeká firma i letos. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,342

Čína 1 3,710

Dánsko 1 3,635

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,641

Japonsko 100 22,380

Kanada 1 19,038

Maďarsko 100 8,696

Norsko 1 3,019

Polsko 1 6,266

Rusko 100 43,806

Švédsko 1 2,837

Švýcarsko 1 25,266

Turecko 1 6,847

USA 1 25,631

Velká Británie 1 31,163

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 8. 3. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 79,00 0,57 

ČEZ 449,10 -0,58 

Erste Bank 791,00 1,28 

Fortuna 99,00 -2,17 

Kofola 922,00 -0,81 

KB 406,30 0,05 

Moneta 85,20 -0,87 

O2 CR 272,00 0,00 

Pegas 845,00 -0,53 

Philip Mor. ČR 13 422,00 -0,76 

TMR 675,00 0,00 

Unipetrol 221,00 1,14 

VIG 634,50 1,34

Celkový objem (v tisících korun) 735 967

Akcie na pražské burze 8. 3. 2017 

VIZE ZAKLADATELE Tesly a SpaceX Elona Muska o super- 
rychlé osobní dopravě – takzvaném hyperloopu – získává prvot-
ní podobu. V poušti nedaleko Las Vegas se rodí půlkilometrový 
testovací tubus o průměru 3,3 metru, aby v něm ještě v polo-
vině roku mohly zkoušky začít. V budoucnu by tato dopravní 
infrastruktura měla přepravovat cestující ve speciální „kapsli“ 
rychlostí až 1300 kilometrů za hodinu.  Fotogalerie E15.cz

TESTY BUDOU V NEVADĚ
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Překvapivý nárůst 
dovozu byl důsled-
kem nejen zdražení 
surovin, ale také 
výjimečně dlouhých 
oslav příchodu Nové-
ho roku.

Čínská obchodní bilance (v miliardách dolarů)
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n Změny v regulacích 
amerického bankovní-
ho sektoru by mohly 
vést k nečekaným 
příjmům finančních 
institucí. Přebytek ka-
pitálu by mohl být až 
218 miliard dolarů.

Aneta Ščotková

Chystané změny administ-
rativy prezidenta Donalda 
Trumpa v bankovním sekto-
ru povedou nejspíš ke kumu-
laci přebytečného kapitálu 
bank. Náhle uvolněné finan-
ce by mohly podle expertů 
zamířit k akcionářům nebo 
být reinvestovány. Uvádí to 
analýza Goldman Sachs.

Z pohledu bank nejvýhod-
nější a podle Goldman Sachs 

nejlepší varianta změn po-
čítá v průměru s 45procent-
ním navýšením dividend 
během roku 2018, k čemuž 
je potřeba přičíst očekávaný 
28procentní nárůst 
příjmů bankov-
ních společ-
ností. 

Bílý dům 
přitom zatím 
detailně 
neobjasnil, 
čeho konkrét-
ně se budou 
změny týkat. 
Nejspíš ale půjde 
o zmírnění poža-
davků na zátěžové testy, 
návrat k původnímu způso-
bu počítání rizikových aktiv 
a sladění požadavků Federál-
ního rezervního systému 
s požadavky jiných institucí. 
„Vzhledem k významnému 

posílení kapitálu, likvidity, 
reportingu a zátěžových tes-
tů lze tvrdit, že již existuje 
dostatečná kontrola zajiš-
ťující, že banky nebudou 

moci podstupovat 
zbytečné riziko při 

svých operacích 
na volném 
trhu“, tvrdí 
analýza.

Trump již 
dříve avizo-

val, že omeze-
ní bankovních 

regulací bude 
jednou z klíčo-

vých priorit jeho 
kabinetu. Jde zejména o po-

stupné zvyšování objemu 
poskytnutých bankovních 
půjček, které je podle něj 
příliš pomalé. 

Autorka je spolupracovnicí redakce

Banky si díky Trumpovi 
přijdou na velké peníze
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SEAT.CZ #chciSEATNAJDETE NÁS NA:

TECHNOLOGY TO ENJOY

NOVÝ SEAT TOLEDO S BOHATOU VÝBAVOU VČETNĚ PAKETU REFERENCE A 5LETOU ZÁRUKOU ZDARMA
Akční paket Technology Reference zahrnuje například 16" kola z lehkých slitin, senzor únavy řidiče, tempomat, přední mlhovky s integrovanou funkcí 
odbočovacích světel nebo Media Systém Colour s dotykovým ovládáním a 5" barevným displejem pro maximální bezpečnost a pohodlí na každé vaší cestě. 
Nový SEAT Toledo. OTESTUJTE U SVÉHO PRODEJCE AUTO JAROV!

NABÍDKA, KTERÁ
 VÁS USADÍ DO VOZU

Výprodej skladových vozů 
SEAT Toledo se zvýhodněním

až 90 000 Kč*

Kombinovaná spotřeba paliva od 3,6 do 5,2 l / 100 km. Kombinované emise CO2 od 94 do 119 g/km. Akce trvá do 
vyprodání zásob. *Uvedená cena je platná pouze s financováním od SEAT Financial Services v akci SEAT PLUS a není
kombinovatelná s akční nabídkou TRADE-IN. Použité obrázky jsou pouze ilustrativní.

AUTO JAROV
Osiková 2, Praha 3, tel.: 251 002 288, 
www.autojarov.cz, e-mail: seat@autojarov.cz 

267463/24 inzerce

Fed je připraven 
 
Se zvyšováním úrokových 
sazeb byla americká centrální 
banka dosud opatrná. Poprvé 
je uplatnila v prosinci 2015 
a podruhé o rok později. Klíčo-
vá sazba se tak za poslední dva 
roky zvedla jen o půl procent-
ního bodu na 0,5 až 0,75 pro-
centa, přestože sama prognóza 
Fedu počítala s razantnějším 
nárůstem. Podle prezidentky 
centrální banky Janet Yelle-
nové Fed s těmito kroky váhal 
kvůli nižšímu růstu HDP, inflaci 
pod úrovní jednoho procenta 
a riziku zpomalení světové 
ekonomiky. Jak se ale zdá, letos 
se situace pro Fed změnila.

Deflátor osobní spotřeby, 
který je hlavním inflačním mě-
řítkem, zřejmě poprvé od roku 
2012 dosáhne dvouprocentního 
inflačního cíle. Dobře se vyvíjí 

i situace na trhu práce, kde 
míra nezaměstnanosti dosa-
huje nejnižších hodnot od roku 
2007. Zvýšení sazeb na středeč-
ním zasedání příští týden by 
tedy již nemělo stát nic v cestě.

Jediným indikátorem, který 
by ještě mohl celou situaci 
zvrátit, jsou páteční data 
o počtu volných pracovních 
pozic v domácí ekonomice. 
Muselo by však jít o mimořádně 
špatný výsledek, aby to zvrátilo 
připravenost Fedu sazby zvýšit. 
To však podle našeho názoru 
nenastane. Naopak, americká 
ekonomika zřejmě vykáže dvě 
stě tisíc volných pracovních 
míst mimo zemědělský sektor, 
což je solidní číslo. Centrální 
banka tak letos podle našeho 
názoru zvýší sazby celkem 
třikrát, a to v březnu, v červnu 
a v prosinci. Nahoru pak pů-
jdou především výnosy dluhopi-
sů s krátkou splatností. Časy 
nízkých úrokových sazeb v USA 
jsou tak již zřejmě definitivně 
za námi.

Autorka je ekonomkou Komerční banky

Z parketu

Jana Steckerová

Nejlepší 
varianta změn 

počítá v průměru 
s navýšením dividend o 

45 %
během roku 

2018.
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Nový Trumpův dekret 
postihne nejvíc studenty

PO JEDNÁNÍ. Mevlüt Çavusoglu (vpravo) a Sigmar Gabriel 
předstoupili po své schůzce před novináře.  
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n Srovnávat nás s na- 
cisty je nepřípustné, 
ohradil se Gabriel.

Tvrdé a kontroverzní bylo po-
dle šéfa německé diplomacie 
Sigmara Gabriela včerejší jed-
nání s tureckým ministrem 
zahraničí Mevlütem Çavuso-
gluem. „Obě země ale chtějí 
zlepšovat vzájemné vztahy 
poškozené spory z posledních 
týdnů,“ řekl a důrazně odmítl 
přirovnávání německé vlády 
k nacistům. „To je nepří-
pustné,“ prohlásil. Reagoval 
tak na výroky tureckého 
prezidenta Recepa Tayyipa 
Erdogana i Çavusoglua.

Vztahy obou zemí se v po-
slední době vyhrotily kvůli 
zatčení dopisovatele deníku 
Die Welt v Turecku Denize 
Yücela, jenž má turecké i ně-
mecké občanství, a také kvůli 
zrušení několika německých 
vystoupení členů turecké 
vlády, kteří chtějí mobilizovat 
voliče před dubnovým refe-
rendem o ústavních změnách.

Çavusoglu včera Gabrielovi 
předložil seznam připravo-
vaných aktivit tureckých 

ministrů v Německu a disku-
toval s ním o chystaném vy-
stoupení Erdogana v Němec-
ku. Berlín podle něj zajistí 
bezpečnost této akce, jejíž 
místo konání ale neupřesnil. 
Současně vyzval Německo, 
aby ve sporu o ústavní změny 
v Turecku nikomu nestranilo. 
Uvedl také, že je na turecké 
justici, aby rozhodla o osudu 
Yücela. Nakonec obvinil Ně-
mecko z protitureckých a pro-
tiislámských projevů. Média 
vedou proti Turecku „černou 
propagandu,“ prohlásil.

Gabriel včera uvedl, že 
Německo stojí za svobodou 
slova. Do rozhodování měst 
a samospráv, které vystoupe-
ní tureckých politiků v uply-
nulých dnech zakazovaly, 
spolková vláda zasahovat 
nechce a ani nemůže.

Němečtí pozorovatelé 
vnímají kroky a rétoriku 
zástupců Ankary jako snahu 
vytvořit obraz nepřítele, 
a zmobilizovat tak turecké 
voliče pro dubnové referen-
dum, jehož výsledek nemusí 
být podle průzkumů veřejné-
ho mínění tak jednoznačný, 
jak by si Ankara přála. /čtk/

Němci a Turci rovnají 
narušené vztahy

n Trumpův zákaz se 
může dotknout zhru-
ba 656 tisíc cizinců 
žijících v USA.

Radek Pavlovič

Další z protiimigračních de-
kretů amerického prezidenta 
Donalda Trumpa by mohl 
znemožnit vstup do USA 
zhruba 108 tisícům cizinců 
ročně. S novým nařízením 
se pak může potýkat až 
656 tisíc cizinců žijících 
v Americe. Tvrdí to alespoň 
think tank Migration Policy 
Institute z Washingtonu 
DC. Trump svým dekretem 
omezil vstup občanům Írá-
nu, Jemenu, Libye, Somálska, 
Súdánu a Sýrie. 

Jak Migration Policy In-
stitute uvádí ve své analýze, 
není lehké odhadnout, kolika 
lidem nové nařízení znemož-
ní vstup do země. Napovědět 
však mohou čísla z dřívěj-
ších let. Například v roce 
2015 ze šesti „blokovaných“ 
zemí získalo vízum 108 tisíc 
lidí. Většinou šlo o student-
ská víza (v tomto případě 
65 tisíc), menší část obdržela 

víza o dlouhodobém pobytu 
(v roce 2015 30 tisíc lidí). 
Zbytek představovali uprch-
líci (13 tisíc lidí v roce 2015).

Právě na problematiku 
uprchlíků se Trumpův 
dekret zaměřuje nejvíce, 
protože v roce 2016 počet 
uprchlíků ze sledovaných 
šesti zemí vzrostl na více než 
23 tisíc lidí. 

Při pohledu na složení 

americké populace se Trum-
pův zákaz může nějakým 
způsobem dotknout 656 ti- 
síc cizinců žijících v USA, 
upozorňuje analýza.

Think tank ve své práci 
také poukazuje na fakt, že 
zmíněných 108 tisíc lidí je 
jen mizivý zlomek toho, 
kolika lidem USA vízum 

v roce 2015 udělily. Počet 
představoval jen 0,1 procenta 
celkového počtu udělených 
víz v roce 2015 (přes 77 mi- 
lionů lidí).

Trumpův aktuální dekret 
stejně jako ten lednový 
na 120 dní pozastavuje azy-
lové a uprchlické programy. 
Americký prezident považu-
je obyvatele zmíněných zemí 
za potenciální riziko a dekret 
má podle něho dát americ-
kým úřadům čas na to, aby 
zavedly nový a přísnější způ-
sob kontroly lidí cestujících 
do USA či ucházejících se 
zde o status uprchlíka.

Komplikace však mohou 
vládě způsobit odpůrci 
z řad opozičních politiků či 
nevládních organizací, kteří 
se chystají obrátit na soudy 
kvůli tomu, že dekret je údaj-
ně v rozporu s americkým 
právem. „Navzdory změnám 
tento nebezpečný exekutiv-
ní příkaz naši bezpečnost 
snižuje, nikoli zvyšuje, je 
nepřátelsky laděný a nea-
merický,“ uvedl v prohlášení 
předseda demokratů v Se-
nátu Chuck Schumer, podle 
něhož je krok namířený proti 
muslimům a motivací pro 
teroristické organizace.

n Nový zákon má 
zlepšit kvalitu života 
obyvatelům žijícím 
poblíž mešit.

Poslanci izraelského parla-
mentu včera schválili návrh 
zákona, který má zakázat 
používání reproduktorů 
při svolávání k modlitbám 
do mešit. Někteří zákonodár-
ci jej během debaty odsoudili 
a označili za rasistický. 

„Dopouštíte se rasistické-
ho činu,“ prohlásil v bouřlivé 
debatě poslanec za arabskou 
koalici Ahmad Tíbí. Jiný 
zákonodárce arabské národ-
nosti Ajmán Udí předlohu 
demonstrativně roztrhal se 

slovy „Tento zákon nebude 
přijat“. Poté byl z jedna-
cího sálu vykázán. Zákon 
kritizovala například i spo-
lupředsedkyně opozičního 
Sionistického svazu a bývalá 
ministryně Cipi Livniová. 
Podle ní jen „zvýší napětí 
a rozpoutá nenávist“ mezi 
muslimy a židy v zemi.

„Jde o sociální zákon, který 
má chránit spánek občanů, 
aniž by, Bůh odpusť, poškodil 
náboženskou víru kohokoli,“ 
uvedl jeden ze zastánců záko-
na Moti Jogev.

Očekává se, že schvalování 
zákona bude dlouhý a bouřli-
vý proces. Nyní putuje do par-
lamentního výboru, poté ho 
čekají ještě dvě čtení. /čtk/

Izrael řeší zákaz hlasitého 
svolávání do mešity
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Komplikace nad 
dekretem mohou 
vládě způsobit 
odpůrci z řad 
opozičních politiků 
nebo nevládních 
organizací.
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n Michael Heseltine 
byl vždy pro to, aby 
Velká Británie v Ev-
ropské unii zůstala.

Britská vláda propustila 
ze svých služeb poradce 
a bývalého konzervativní-
ho vicepremiéra Michaela 
Heseltinea. V úterý totiž 
ve Sněmovně lordů jako její 
člen podpořil požadavek, aby 
parlament schvaloval i ko-
nečné dohody Británie s EU. 
To ale kabinet premiérky 
Theresy Mayové odmítá.

Heseltine hlasoval pro 
dodatek k návrhu zákona, 
který má vládě umožnit 
zahájení procesu vystoupení 
Británie z Evropské unie. Už 
minulý týden lordi schválili 
jiný dodatek o garanci práv 
občanů EU po takzvaném 
brexitu. Kvůli dodatkům 
se musí text vrátit do po-

slanecké sněmovny a hrozí 
zpoždění jednání Londýna 
s Bruselem.

Několik hodin po úterním 
hlasování se lord Heseltine 
dozvěděl, že dostal výpověď. 
„Jsou záležitosti, které pře-
sahují stranickou politiku,“ 
reagoval jen. BBC připomíná, 
že nyní třiaosmdesátiletý bý-
valý vicepremiér se před loň-
ským referendem o vystou-
pení Británie z EU zasazoval 
o to, aby země v unii zůstala. 
Pro vládu ve funkci poradce 
pracoval šest let.

Premiérka chce aktivovat 
článek 50 lisabonské smlou-
vy, a tím zahájit vyjednávání 
podmínek brexitu do konce 
tohoto měsíce. Podle médií 
doufala, že se tak stane už 
na dnešním summitu EU 
v Bruselu. Návrat návrhu 
zákona o brexitu k novému 
projednání v dolní komoře to 
ale znemožnil. /čtk/

Poradce vlády hlasoval 
proti jejím zájmům

Knižní portrét Jana Masaryka

Film Masaryk s Karlem Rodenem 
v kinech od 9. března 2017

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz
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Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 

Knižní portrét Jana MasarykaKnižní portrét Jana Masaryka

Bohém 
nebo politik?

262633/220 inzerce

VÍCE NEŽ TŘICET mrtvých a přes padesát zraněných, 
převážně civilistů, si vyžádalo včerejší přepadení vojenské 
nemocnice v afghánské metropoli Kábulu. Do nemocnice ráno 
vtrhla skupina ozbrojenců převlečených za lékaře. Členové af-
ghánských bezpečnostních sil po šestihodinové bitvě všechny 
útočníky zlikvidovali. K činu se přihlásil Islámský stát.

IS NAPADL NEMOCNICI
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Britská ekonomika podle 
ministra poroste rychleji
Britská ekonomika poroste 
letos rychleji, než se dosud 
odhadovalo, a výrazně 
nižší bude rozpočtový deficit 
za poslední rok. Řekl to vče-
ra ministr financí Philip Ha-
mmond, který v parlamentu 
představil svůj rozpočtový 
plán na nový fiskální rok. 
Ten začíná v dubnu.

Macron získal podporu  
exstarosty Paříže
Bývalý socialistický starosta 
Paříže Bertrand Delanoë 
oficiálně podpořil nezávislé-
ho centristického kandidáta 
na francouzského preziden-
ta a favorita voleb Emmanu-
ela Macrona. Ten tak získal 
další významnou podporu 
na úkor svého socialistické-
ho konkurenta Benoita Ha-
mona. „Myslím, že Hamonův 
program je nebezpečný,“ řekl 
Delanoë na adresu vládního 
kandidáta. /čtk/

Krátce



ČSSD a tenký 
brněnský led
Hala B na brněnském 
výstavišti už zažila lecjaké 
soutěže – cyklotrial i teni-
sové turnaje. Tento pátek 
a sobotu, až v ní budou 
rokovat delegáti sjezdu 
sociální demokracie, si ji ale 
představte spíše jako ledo-
vou plochu. Někteří na ní 
uklouznou a budou z Brna 
odjíždět s drobnými oděrka-
mi, jiným hrozí, že se rovnou 
propadnou. Delegáti sjezdu 
ČSSD, a zvláště kandidáti 
na vrcholové funkce se totiž 
budou pohybovat na hodně 
tenkém ledě. 

Výsledek protentokrát 
není předem dán, nervozita, 
která panuje před každým 
sjezdem ČSSD, je nyní 
enormní. Klidný nemůže 
být ani šéf strany, i když 
o znovuzvolení usiluje bez 
protikandidáta. S vidinou 
málo oslnivého výsledku 
v podzimních sněmovních 
volbách se nikomu jinému 
nechce dávat hlavu na špa-
lek. Samotného Bohuslava 
Sobotku socialisté pravdě-
podobně zvolí. Volba lidí, 
kteří ho doplní v nejvyšším 
vedení, ale zdaleka nemu-

sí dopadnout podle jeho 
představ.

Tajné hlasování je vždycky 
tak trochu lotynka, zvlášť 
když ve vypjaté atmosféře 
bude odevzdávat hlasovací 
lístek na osm set delegátů. 
Pocítí to hlavně uchazeči 
o post prvního místopředse-
dy. Funkci obhajuje ministr 
vnitra Milan Chovanec, pro-
tikandidátem mu je poslanec 
Jeroným Tejc. Ten první patří 

ke straníkům, kteří součas-
nému předsedovi kryjí záda, 
ten druhý je z opačného 
tábora. Sociální demokraté 
očekávají tak těsný souboj, 
že dopředu počítají s nut-
ností ručního přepočtu 
elektronicky odevzdaných 
hlasů. Zdůrazňují ale, že se 
nepanikaří – takový postup 
je podle nich přece obvyklý 
i v amerických volbách. V zá-
kulisí ovšem stoupenci obou 
kandidátů usilují o to, aby se 
rovnou sčítalo ručně. A už 
jen tak na okraj – přede dvě-

ma lety, také na stranickém 
sjezdu, byl Chovanec, a to ni-
jak výrazným počtem hlasů, 
do své nynější funkce zvolen 
až napodruhé. Teď má ale 
jeden trumf navíc. Volební 
manažer strany Jan Birke 
prohlásil, že pokud delegáti 
nezvolí duo Sobotka−Chova-
nec, budou si spolustraníci 
na přípravu sněmovního klá-
ní muset najít jinou osobu. 
A to je slovo do pranice.

Nuda v Brně nebude ani 
při volbě řadových místo-
předsedů. Kandidátů je víc 
než postů, a i kolem těchto 
pozic budou do posledních 
chvil trvat zákulisní dohady. 
Velký lobbing se rozjel třeba 
kolem znovuzvolení Lenky 
Tesky Arnoštové. S obsaze-
ním povinných míst pro ženy 
přitom strana v minulosti 
měla spíš potíže. Nejedná 
se ale jenom o tato křesla. 
Odpůrci Sobotkovi vyčítají 
údajně příliš centralistickou 
politiku, která prý stranu 
dusí. Přáli by si důkladnou 
obměnu nejužšího vedení. 
To už je ale příprava na další 
bitvu. Na tu, která se nejspíš 
povede po říjnových parla-
mentních volbách. 

Do nich ovšem Sobotka 
potřebuje silný mandát 
a nutné také je, aby se co 
nejdříve usadil prach, který 
rozvířily personální tahani-
ce. Budoucímu vedení ČSSD 
by také delegáti měli dát 
jasně najevo, že s pouhou es-
kalací antibabišismu strana 
u voličů nezaboduje.

Komentář

Jana Havligerová
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Odpůrci Bohuslavu 
Sobotkovi vyčítají 
údajně příliš 
centralistickou 
politiku, která stranu 
dusí. Lékem má být 
důkladná obměna 
vedení ČSSD.

Tvář dne 

 Očerňování celých skupin a nepravdivá 
tvrzení, že imigranti páchají více zločinů 
než američtí občané, jsou škodlivá  
a podněcují xenofobní jednání,
řekl o imigračním dekretu Donalda 
Trumpa vysoký komisař OSN pro 
lidská práva Zajd Raad Husajn 
str. 10
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Ludvíkova kdyby
Ministr zdravotnictví si včera mohl na svou politickou 
pažbu udělat cenný zářez. Ale spíše jenom takový mělký, 
opatrný zářez. Podařilo se mu vládou protlačit zákon 
o univerzitních nemocnicích, který prohlásil za jednu  
z priorit svého krátkého vládního angažmá. Je to ovšem 
úspěch zkalený mnoha kdyby. 

Kdyby ministr Ludvík zákon prosadil o pár týdnů dří-
ve, měl by výrazně větší šance, že se jej podaří prohnat 
legislativním kolečkem před volbami. Kdyby naopak se 
zákonem tolik nespěchal ve snaze pojistit si vedení motol-
ské nemocnice na dalších pět let, mohl zákonu věnovat víc 
času. A mohl svému nástupci zanechat v šuplíku prodisku-
tovanou normu, která by se vypořádala alespoň s nej-
křiklavějšími námitkami. A kdyby méně myslel na vlastní 
křeslo a více na kvalitu zákona, mohl rektorům univerzit, 
především té brněnské, ušetřit bezesné noci, v nichž je 
straší odpovědnost za dluhy, které nasekal někdo jiný. Ale 
na kdyby se v politice nehraje, tím méně s volbami na krku.
 Martin Čaban
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Hudba je rozkoš z objevování
n Ceněnou novinkou Going Going Going roztančí v pondělí 
pražský Lucerna Music Bar rakouská legenda downtempa 
Tosca, která v minulosti dvakrát získala cenu pro nejlepší 
rakouskou pop-rockovou skupinu. Kapela přitom čerpá 
nejen ze současnosti, ale i ze starých jazzových, bluesových 
a dalších žánrových vlivů. „Pokud ale není nápad 
dostatečně silný, sebelepší vybavení ho nezachrání,“ říkají 
protagonisté dua Richard Dorfmeister a Rupert Huber.

Petr Frinta

 Navzájem se znáte už 
od školy. Činí to společné 
nahrávání snazším, anebo 
naopak?
R. D.: Je dobré mít ve stu-
diu vedle sebe někoho, kdo 
chápe vaše uhozené vtipy, 
kterým by někdo jiný zřejmě 
ani nerozuměl. A díky tomu 
neberete věci ani tak vážně. 
Sdílíme nejen celou zku-
šenost, zážitky, ale i vkus. 
Oběma se nám formoval 
ve stejnou dobu. Ani jedno 
nutně nedělá věci jednoduš-
šími, ale činí je zábavnější-
mi, záživnějšími.

 Vaše alba vyrůstají po-
každé z čerstvých inspirací, 
díky čemuž má každé cha-
rakteristický zvuk. Do jaké 
míry o něm máte jasno před 
nástupem do studia?
R. H.: Jsou to dubové prvky, 
které drží desky pohromadě. 
Za každou skladbou jde ale 
vystopovat vlivy, které nás 
dělají právě Toskou: útržky 
jazzu, blues nebo funku, ale 
i hudby doslova z celého 
světa. Někdy už máme zá-
klady v hlavě, jindy začneme 
jen tak hrát a necháme se 
unášet, kam nás skladby 
samy dovedou. Nemáme 
zavedená pravidla nebo 
ustálenou rutinu. Pro nás je 
hudba v první řadě rozkoš 
z objevování. Což se dohro-
mady s tím, co si přineseme 
z domova, pokaždé nějak 
překlopí do našeho typické-
ho zvuku.

 Na rozdíl od předcho-
zího Outta Here je Going 
Going Going albem in-
strumentálním. V jakém 
stadiu psaní či nahrávání 
se rozhodujete, zda pozvete 
zpěváky, anebo se tentokrá-
te obejdete bez nich? 

R. D.: I o vokálu přemýšlíme 
jako o nástroji, který přidává 
vrstvu, spíše než jako o kla-
sickém zpěvu a jeho dopro-
vodu. Obecně řečeno se teď 
cítíme lépe v té instrumen-
tální poloze. Bavilo nás pra-
covat s hosty, ale když jsme 
začali přemýšlet o Going 
Going Going, zjistili jsme, že 
daleko více nás láká otevře-
ná forma namísto písňových 
struktur. Pustit se na tenký 
led ryze instrumentální 
hudby a v ní přijít s něčím 
hlubším, rozvětvenějším. 
Pokud budete novinku po-

slouchat ledabyle, připadne 
vám jako kulisa, až když se jí 
budete více věnovat, objevíte 
ty další vrstvy. 

 Unikátní zvuk Tosky 
odjakživa dotvářely vlivy 
odjinud a z předchozích 
dob. Jak moc se tento okruh 
inspirací proměňuje v čase? 
R. D.: Dnes se snažíme 
spíše rekonstruovat my-
šlení, které je za staršími 
deskami, než jejich zvuk. 
Před novinkou stálo hodně 
skladeb, které jinde začínají 
a jinde zase končí, které se 

vyhýbají šablonám, struktu-
rám. Oba milujeme takovéto 
podivnosti. Vedle Milese 
Davise to byl především 
Quincy Jones, kterého 
dneska na rozdíl od Milese 
docení jen málokdo. Coby 
inspirace je Miles dodnes 
neuvěřitelný, byl schopný 
vytvořit dlouhé, a přitom tak 
soudržné suity, odvíjející se 
jen a jen z improvizace. Což 
je přesně způsob, kterým se 
dnes snažíme skládat.

 Pokaždé odlišný zvuk 
vašich desek jde na vrub 
i pokaždé jinému tech-
nickému a nástrojovému 
vybavení. Cítíte se, slovy 
Pink Floyd, být „otroky 
vybavení“?
R. H.: Technika pro nás 
odjakživa byla další inspira-
tivní částí Tosky. Ale jednu 
věc jsme se naučili už dávno: 
pokud není nápad dosta-
tečně silný, nosný, sebelepší 
vybavení ho nezachrání. Čili 
je to jednoduché, držet se 
u základů, při zemi a ne-
vytvářet si falešné zámin-

ky pro nákupy dalšího, 
které beztak nepotřebujete… 
A jeho otroky se rozhodně 
být necítíme, pokud otroky, 
tak leda jak zpívá Grace 
Jonesová, otroky rytmu.

 Přemýšlíte o městech, 
která navštívíte v rámci 
turné, jako o specifických 
zvukových prostředích?
R. H.: Pokaždé nám na ces-
tách ulpí mnohé zvuky 
v paměti. A dost se podepíší 
na našich výtvorech. Ale 
jinak, než to může znít. 
Kdykoli nahráváme, snažíme 
se koukat dopředu, a ne se 
vědomě vracet k už slyšené-
mu zvuku. Zkrátka chceme 
jít, jít a znovu jít dopředu, 
jak říká soudobý skladatel 
Alvin Curran (jeho citát, 
který je v originále slyšet 
v písničce Olympia, dal no-
vince jméno – pozn. aut.), ale 
inspirují nás komplexitou, 
tím, jak propojují organickou 
a statickou část města a jaké 
pocity mohou do hry vnést. 

Autor je spolupracovníkem redakce 
 Celý rozhovor na E15.cz

http://magazin.e15.cz/kultura/rakouska-tosca-hudba-je-pro-nas-rozkos-z-objevovani-1329737


Výjimečnost šampaňského 
ovlivňuje mnoho detailů 
n Největší a nejzná-
mější podnik produku-
jící šampaňské Moët  
& Chandon na přelo-
mu roku uvedl na svě-
tový trh včetně České 
republiky exkluzivní 
řadu Grand Vintage 
ročník 2008. Podle Ma-
rie-Christine Osselin, 
manažerky společnos-
ti, která má na starosti 
kvalitu vín, je tento 
ročník svými rysy ty-
pickým šampaňským.

Vlastimil Poliačik

 V čem je řada Grand 
Vintage exkluzivní?
Vyrábí se přibližně tak 
třikrát, maximálně čtyři-
krát za dekádu, jen když je 
výjimečný ročník. Samo-
zřejmě každý je jiný a má 
svůj příběh. Třeba rok 2006, 
ve kterém také bylo vyrobe-
no, byl teplý, 2008 byl úplně 
jiný. Ale oba byly výjimečné 
ročníky.

 Jaký byl v oblasti Cham-
pagne rok 2008?
Začal poměrně chladně. 
Mírnou zimu vystřídalo 
deštivé chladné jaro a částeč-
ně i léto, ale  srpen byl dost 
větrný, čímž zabránil vzniku 
některých chorob a umož-
nil podzimu, aby byl suchý 
a teplejší, hrozny tak mohly 
krásně dozrát. To vše způso-
bilo, že hrozny měly poměr-
ně vyšší obsah kyselinky, 
byly zdravé a zároveň v září 
pěkně dozrály. Nejvíc se to 
odrazilo u Chardonnay. Dalo 
by se říci, že tento ročník 
vyjadřuje typické rysy pro 
šampaňské.

 Co dělá šampaňské šam-
paňským?
Předně je to půda, která je 
křídová, podnebí či počasí, 
které umožňuje vzniknout 
kyselince a vyzrálosti. Oblast 
Champagne není ale jeden 
region, jsou to tři subregio-
ny. Každý z nich má svá 

ný proces, takže se většinou 
kupují. Existují společnosti, 
které se na výrobu a prodej 
kvasinek orientují.

 Moët & Chandon je 
největší dům produkující 
šampaňské. Kolik má hek-
tarů vinic?
Firma byla založena už 
v roce 1743 a v podstatě kaž-
dá generace nakupovala nové 
vinohrady. Dnes vlastní Moët 
okolo 1500 hektarů. Celá 
oblast má necelých 35 tisíc 
hektarů rozdělených do  
319 vinic. Moët je tak největ-
ším vlastníkem vinic, ale je 
to jen 25 procent jeho potřeb. 
Takže přibližně dalších 
pět tisíc hektarů nakupu-
jí od drobných pěstitelů, 
kterých je 450. Vinice jsou 
v oblasti Champagne roz-
děleny podle kvality na Cru, 
Premier Cru a Grand Cru. 
Moët vlastní nebo využívá 
Grand Cru, kterých je jen 17, 
ze sta procent. A z 80 procent 
Premier Cru. Těch je asi 44.

 Jste jedna z mála firem 
na světě, která mimo 
výroby víno a pěstění révy 
zkoumá. Je vinařství  
i v tomto úspěšné?
Majitelé Moët & Chandon již 
v roce 1899 jako vůbec první 
vytvořilo vinařské Centrum 
pro výzkum a vývoj, které 
funguje dodnes. Byla to tehdy 
reakce na snahy vymýtit 
phylloxeru. Je stále velmi 
úspěšné, a to i proto, že může 
využívat obrovský archiv vín. 
Se svými výsledky se však 
dělí s ostatními vinaři.

 Četl jsem, že Moët  
& Chandon praktikuje 
viticulture raisonnée neboli 
ekologicky šetrné vinařství. 
Jak to zvládá tak velký pod-
nik? Kontrolujete i oněch 
450 dodavatelů vín?
Pro centrum, o kterém jsme 
již mluvili, je tato oblast 
v současné době prioritní. 
Znamená to také, že jsme 
první, kteří výsledků využí-
vají. Od dodavatelů kupujeme 
jen mošt, který kontrolujeme 
a porovnáváme s moštem 
z vlastních vinic. Jinak s do-
davateli jsme v partnerském 
vztahu a spolupráce je prů-
běžná, takže lze kontrolovat 
i takto. My však nejsme bio 
vinařství, ale chceme být co 
nejvíce šetrní k přírodě a to 
požadujeme, respektive se 
snažíme přesvědčit k takové-
mu přístupu i partnery.

 Je známo, že vinařství 
Moët & Chandon dodávalo 
svá vína na anglický králov-
ský dvůr. Stále se to děje?
Ano. 

 Která země je největším 
odběratelem vašich vín?
Spojené státy americké, ná-
sleduje Anglie. Ale největším 
odběratelem na počet obyva-
tel je Belgie.

 Kolik dodáváte lahví 
do Česka?
Přibližně 150 tisíc lahví.

 Stále více se ve vinař-
ském byznysu vyskytují 
ženy. Jak je to z tohoto 
hlediska ve vaší firmě?

V týmu je nás dvanáct 
a žen je polovina. Jsme ale 
průměrně mladší. Je to však 
fenomén poslední doby, ještě 
donedávna tu bylo žen po-
skrovnu. Osobně si myslím, 
že žen bude stále přibývat, 
protože stoupá podíl žen 
na školách zaměřených 
na tuto oblast. Jsem přesvěd-
čena, že ženy mají v tomto 
byznysu stále důležitější 
místo.

 Proč? Mají lepší senzo-
rické schopnosti než muži?
Ne, ale mají jiné a zákaznic 
stále přibývá.

 Jak jste se do tohoto 
odvětví dostala vy?
Pocházím z Provence, kde 
jsem měla k vínu a jeho 
výrobě blízko a vždy mne 
přitahovaly činnosti, které 
se týkaly smyslů, třeba 
i ráda vařím. Původně jsem 
pracovala v oblasti tichých 
vín. Pro šampaňské jsem se 
nakonec rozhodla, protože je 
tak trochu jiné a výjimečné 
a byla to výzva. A co se týká 
vinařství Moët & Chandon, 
vyhovuje mi svou kom-
plexností, která skýtá velké 
možnosti.

 Česko je na stejné rovno-
běžce jako oblast Cham- 
pagne. A jak jsem již říkal, 
někteří naši vinaři vyrábějí 
sekt metodou Champagne. 
Ochutnala jste nějaký tako-
vý český či moravský sekt?
Bohužel jen jednou. Sekt byl 
od vinaře Petráka z odrůdy 
Neuburské, které leželo 
ve sklepě deset let.

 Jak jste jej hodnotila?
Bylo velmi zajímavé. Barva 
byla krásně jantarově zlatá. 
Vykazovalo znaky zrání 
oxidativním stylem. Víno 
bylo velké a bublinky jemné, 
jak vyplývá z času strávené-
ho ve sklepě. Odrůda byla 
pro mne nová, nikdy dříve 
jsem ji nechutnala, struktura 
je úplně jiná než u odrůd 
používaných v Champagne. 
Víno mělo zajímavý profil, 
ale bylo méně komplexní 
ve srovnáni se Champagne.
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specifika, která se v  závěru 
výrazně projeví. Například 
v severní části Remešská 
vrchovina, kde se pěstuje 
převážně Pinot Noir, má 
přirozeně jiný charakter než 
údolí řeky Marny, kde se zase 
daří nejlépe Pinot Meunier. 
Avšak velmi důležitá je práce 
ve sklepě. Charakter a vý-
jimečnost konečného vína 
ovlivňuje mnoho detailů. 
Například jeden z nejdůleži-
tějších momentů při výrobě 
je použití kvasinek. Konkrét-
ně Moët využívá své vlastní, 
které se vyrábějí již po něko-
lik generací.

 Někteří vinaři u nás, 
kteří se specializují na sekt 
vyrobený metodou Cham-
pagne, si kvasinky kupují 
přímo v oblasti  Cham-
pagne. Lze je koupit od vás?
Ne nelze, je to naše specia-
lita, výlučnost. Ale je málo 
domů, které si kvasinky 
vyrábějí samy. Kultivace 
kvasinek je poměrně nároč-
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SVÁTEK BAREV. 
Každé jaro, při po-
sledním úplňku měsí-
ce fálgun, rozkvétají 
ulice severní Indie 
v pestrých barvách 
proslulého svátku 
Hólí. Lidé v rámci 
nejbouřlivější hindui- 
stické oslavy konce 
zimy po sobě házejí 
plné hrsti barevného 
prášku, polévají se 
barevnou vodou 
a nadšeně tancují.

n Solární drony či mo-
bilní aplikace dobývají 
africký kontinent. 

Hana Filipová

Donedávna platilo, že 
většina inovací pocházela 
z vyspělých států západní-
ho světa, a také maximum 
investic proto směřovalo 
právě tam. Časy se ale mění. 
Rozvojové země rozhodně 
nechtějí zůstat pozadu a za-
čínají bořit tradiční a mylné 
představy o „zaostalých 
státech kdesi v Africe“. 
Virtuální telemedicínské 

platformy, v podstatě chari-
tativní oděvní značky anebo 
mobilní banky jsou jen 
některé z inovací z rozvo-
jového světa, které poutají 
pozornost nejen díky svému 
unikátnímu byznysmodelu. 

Obří rozvoj tak například 
zaznamenala platforma 
2Kuze, ačkoliv je pravda, že 
se na ní podílí také Master-
card. Aplikace umožňuje 
farmářům napříč východní 
Afrikou nakupovat a pro-
dávat obilí a jiné zboží, 
přičemž celou transakci 
zásadně zrychlí a je navíc 
vypořádána bezhotovostně. 
Podobně GiftedMom, jež 

umožňuje přístup pro-
střednictvím technologií 
ke zdravotní péči, což je 
v Africe stále velký pro-
blém. Aplikace má pomocí 
textových zpráv a hlasových 
notifikací mimo jiné „nutit“ 
matky využít poporodní 
péči a očkování a významně 
tím eliminovat úmrtnost je-
jich i nově narozených dětí. 

Dalším africkým projek-
tem je například Busaa, 
který se snaží svézt na vlně 
popularity malých domá-
cích pivovarů po celém svě-
tě. Busaa je ve skutečnosti 
název tradičního kvašeného 
alkoholického nápoje z Keni, 

který se pije při zvláštních 
příležitostech. Servírován je 
ze společného „kotle“ a kaž-
dý na pití používá dlouhou 
slámku. Koncept „na vývoz“ 
má ceremoniální nápoj při-
blížit i všem ostatním. 

Především hendikepo-
vaným je určen projekt 
Safariseat. V dílnách po celé 
Keni se pomocí dodávaného 
nářadí vyrábí tolik nízko-
nákladových vozíků, kolik 
je potřeba. Jejich předností 
má být pohyb ve všech 
typech terénu. Obejít nedo-
statečnou infrastrukturu 
také pomáhají nejnovější 
typy dronů, které jsou 

poháněné solární energií. 
Využívány jsou především 
ve vesnických a zaostalých 
oblastech. Na nedostupná 
místa ve Rwandě a Tanzanii 
dodávají potraviny a na po-
dobném principu – ve spolu-
práci s OSN – funguje i další 
projekt. Drony do Ghany 
a dalších států západní 
Afriky dovážejí antikon-
cepci a kondomy. A zatímco 
normálně by dodávka trvala 
dva dny, dron misi splní 
za půl hodiny. V případě, 
že se tento způsob osvěd-
čí, bude program rozšířen 
i do Zambie, Mosambiku 
a Etiopie.

Rozvojový svět technologií
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